Bishop Alexander (Mileant)


Rules of conduct in church


The sanctity of a church in itself, demands an especial reverence. Apostle Paul instructs that during prayer meetings "Let all things be done decently and in order." With this in mind, the following governing rules were established.


In order for a church attendance to be beneficial, it is very important to foster a prayerful frame of mind beforehand. We have to imagine that we want to appear before the Heavenly Father, before Who stand billions of trembling Angels and Saints.


God is not frightening to those who stand in reverence before Him, but calls them saying: "Come to Me , all you who labour and are heavy laden, and I will give you rest" (Mat 11:28). Tranquillity, the strengthening and enlightening of the soul - these are the aims in frequenting a church.


Just as the holiness of the place demands, one must come to church in clean and decent attire. Women should display Christian modesty and propriety by not coming to church in short or brazen dresses or in pants.


Before entering the church, they should remove all rouge from their lips so as not to leave


Their imprints on the icons, Cross or the Holy Chalice.


Upon entering the church, it is necessary to leisurely cross oneself and bow to your waist in the direction of the Altar, saying: "God, be merciful to this sinner," or: "God, cleanse this sinner and show mercy."


Following this, you can purchase candles, light and place them in front of icons as your offering to God. If you are attending Divine Liturgy, purchase a prosphora(s) and submit your commemorative book with the names of your close ones, both living and dead.


Having kissed the icons of your choice, quietly and without pushing and shoving, walk to the spot you want to occupy and pray for the duration of the Service. If you are walking across the church thereby passing the Royal Doors, cross yourself reverently and bow toward the altar. The established practice is for men to stand on the right side of the church and women - the left side. It is not acceptable to stand on the porch as it impedes the entrance of worshippers into the church.


Always come to the church for the beginning of the Service. If circumstances force you to arrive late, try not to disturb the praying worshippers that have come to church earlier. Should you arrive during the reading of the Gospel, or the singing of the Cherubic Hymn, or Eucharistic canon of the Liturgy, or the singing of Our Father, then pause on the porch and wait till these most important parts of the Liturgy are concluded, before quietly entering and positioning yourself among the worshippers.


Should you see some people you know, greet them with a silent bow, and even if they are relatives, never shake their hand or start a conversation, especially jokingly - it is a sin.


You should stand in church and not sit. You are permitted to sit down only if you are ill or you are feeling faint.


Pray as though you are an active participant in the conduct of the Service and not merely a bystander. Let all your prayers and church songs flow from your heart.


When you hear the words of the common blessing, like: "Peace to all," "The blessing and mercy of the Lord be upon you..." Or similar exclamations to this effect, bow without crossing yourself. While being censed, respond with a bow.


Do not leave the church before the end of the Service, as this shows scant respect for the sanctity of God's House, as well as interrupting the prayers of other worshippers.


Approach the Holy Sacraments with reverence, cross your hands across your chest (the left hand covering the right); kiss the Chalice without crossing yourself as this action might accidentally bump the Holy Chalice, and following this, having consumed the mixture of water and wine, return to your position, praising God. Women communicants should approach the Chalice with covered heads and lips free of any rouge.


If you have noticed someone that is not dressed properly or is violating any of the above directions, point this out to the Starosta (Elder) or his assistant. Never make your remarks directly to that person in church.


When leaving church, cross yourself and during the currency of the day, conduct yourself carefully - safeguarding the grace that you have received.


The priest's blessing


Bishops and priests are anointed with Grace. They are called to direct and enlighten the faithful and elicit God's blessing upon them. In Biblical times, the priests were directed by God to: "...bless the children of Israel, saying unto them, the Lord bless thee, and keep thee!... And they shall put My name upon the children of Israel; and I will bless them" (Numbers 6:23-27, Leviticus 9:22). A New Testament blessing by a clergy bestows great spiritual strength on the faithful. When a clergy blesses, he is following Christ's example, "And He took them up in His arms, laid His hands on them, and blessed them" (Mark 10:16; Luke 24:50).


When the priest blesses us with his hand, he forms the Greek letters IC XC with his fingers, which are the beginning of the words Jesus Christ. Upon meeting a priest or a bishop and in order to receive his blessing, we should place our hands in the form of a cross: the right hand on the left with the palms upward and say: "Bless me father (or Vladika if it is a bishop). This blessing must be received with reverence and firm belief that it will bring God's Grace. After receiving the blessing, we kiss the hand that blesses us as if it were the invisible hand of Christ the Saviour Himself.


Candles and prosphora


All that we have and use are gifts from God. This gives a natural compulsion to thank God. Since time immemorial, people have been expressing their gratitude to God in a form of offerings from their crops and stock. The Word of God directed the ancient Jews to: "...and none shall appear before Me empty." Just as the Lord commanded, it was essential to bring an offering when attending the temple (Gen. 4:2-4; Ex. 23:15-19, 35:5; Num. 15:18-21, Lev. 23:34-40, 1 Cor. 16:27).


Likewise, when we enter church and ask God for His earthly blessings and assistance, we must not remain effete and ungrateful. Our donations go towards the maintenance and beautification of the church, of supporting the clergy who have committed their lives serving God and the faithful, of helping the needy that turn to the church for help.


In Apostolic times, Christians used to bring to church oil, wine, bread, incense and wax - necessary items for church services - as well as honey, various provisions and donations for evening meal of love (supper, where the more affluent Christians brought food for the attendant faithful, in particular the indigent members of the community) and for assisting the needy. Gradually, these various forms of donations came down to basic two - candles and prosphoras.


The candle expresses our ardour for our faith. The prosphora is offered as a sacrifice to God for the remembrance of parents and relatives, contained in our commemoration book or list. It is necessary to write these names fully (without the surname) as one was christened, and not the shortened version: Peter, Olga, Alexander, and not Pete, Olia or Alex.


Prostrations


Prostrations, kneeling, making the sign of the Cross, raising hands to Heaven, bowing of the head and kissing icons, are all expressions of the Christian perspective, about which the Apostle said: "...that ye present your bodies a living sacrifice, holy, acceptable unto God, which is your reasonable service" (Romans 12:1).


In the realisation of our unworthiness, we humbly prostrate ourselves before God. Bows can be from the waist (when we bow to waist level) and prostrations (when we kneel and bow till our forehead touches the ground). Apart from some rare exceptions, it is not acceptable to pray in church while kneeling, as this practice is confined more to the privacy of an individual.


Preparation for confession and holy communion


Confession and Communion - two powerful means for spiritual renovation. In ancient times, Christians used to have Communion every Sunday, went to Confession according to their need.


In preparing to receive the Holy Sacraments, one must be deeply filled with the realisation of one's sinfulness and unworthiness before God. One must be in harmony with everyone and guard against feelings of ill-will and irritation, refrain from restless and sinful distractions (television, films, loud music etc.. It is advisable to ponder on the enormity of the Mystery of Communion, and as circumstances permit, spend time in isolation, reading books of spiritual content and in contemplation.


Those who want to partake of Holy Communion must first go to Confession, ideally during Vigil (on the eve of the Liturgy) and bring heartfelt repentance to God by opening their souls and their sins to the priest - withholding nothing - with the firm intention of correcting your life. During confession, it is best not to wait for the priest to question you. Instead, just reveal all that troubles your soul, never trying to justify neither your sinful acts nor shifting the blame on somebody else for them. Having confessed, it is essential to make a firm resolution not to repeat these sins.


Before Holy Communion it is advisable to read established pre-Communion prayers (see Prayer Book), as well as pray to God for His mercy and spiritual renewal. Communion must be taken on an empty stomach: beginning from the Midnight Office, one is not allowed to eat, drink or smoke.


Note. Under extreme circumstances, one can go to confession in the morning. However, it must be before the start of the Liturgy and never during the Service. Those who demand Confession during the Service exhibit a lack of respect for its inviolability, as the shortage of time would force it to be conducted hurriedly. Apart from this, it compels everyone to wait unnecessarily for the conclusion of the Confession, thereby disrupting the sequential flow of the Service.
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�
Епископ Александр (Милеант)


Правила поведения в храме


Святость храма требует к себе особого благоговейного отношения. Апостол Павел учит, что на молитвенных собраниях "все да бывает благообразно и по чину." С этой целью установились следующие руководящие правила.


1. Чтобы посещение храма послужило на пользу, очень важно себя настроить молитвенно еще на пути к нему. Надо подумать, что мы хотим предстать перед Небесным Царем, перед Которым с трепетом предстоят миллиарды ангелов и святых угодников Божиих.


2. Не грозен Господь к тем, которые благоговеют перед Ним, но милостиво зовет к Себе всех, говоря: "Придите ко Мне все трудящиеся и обремененные, и Я успокою вас" (Мт. 11:28). Успокоение, укрепление и просветление души - вот цель посещения храма.


3. В храм следует приходить в чистой и приличной одежде, как требует того святость места. Женщинам следует проявлять христианскую скромность и стыдливость и не приходить в коротких или открытых платьях или в брюках.


Еще до входа в храм женщинам следует стереть краску с губ, чтобы при целовании икон, чаши и креста не оставлять на них красных отпечатков своих губ.


3. Входя в храм, следует не спеша перекреститься и сделать поясной поклон в сторону алтаря, говоря: "Боже, будь милостив ко мне грешному," или: "Боже, очисть меня грешного и помилуй меня."


4. После этого купи свечу (или несколько свечей), и поставь перед иконой (иконами), как свою жертву Богу. Если пришел на Литургию, то приобрети просфору и подай записку или помянник с именами своих близких за здравие (о живых) и за упокой (об умерших).


5. Поцеловав храмовую икону (или несколько икон по своему желанию), тихо, никого не толкая пойди к тому месту в храме, где ты будешь молиться в течение службы. Если проходишь против Царских врат, благоговейно перекрестись и поклонись в сторону престола. Принято, что мужчины стоят на правой стороне храма, а женщины - на левой. Застревать в притворе не следует, так как это место для прохода.


6. Непременно приходи в храм к началу богослужения. Если же по особо важным причинам опаздываешь, то старайся не помешать молитве других, ранее пришедших. Если входишь в храм во время чтения Евангелия, пения Херувимской или во время Евхаристического канона Литургии (от песни "Достойно и праведно есть" до песни "Достойно есть, яко во истину") или пения "Отче наш," то остановись в притворе и лишь по окончании этих важнейших частей богослужения тихо иди на свое место.


7. Если увидишь знакомых людей, молчаливым поклоном поздоровайся с ними, но никогда, даже с особо близкими, не здоровайся за руку и ни о чем не спрашивай. Стоя в храме не любопытствуй и не всматривайся в окружающих тебя. Ни в коем случае не допускай в храме посторонних разговоров, а тем более шуток: это - грех.


8. В храме должно стоять, а не сидеть. Только в случае нездоровья или крайней слабости разрешается присесть.


9. В храме молись, как участвующий в богослужении, а не присутствующий только. Пусть все молитвы и песнопения исходят от твоего сердца.


10. Когда слышим слова общего благословения, как, например: "Мир всем," "Благодать Господа нашего Иисуса Христа..." или другие подобные возгласы, наклони голову, не крестясь. На каждение отвечай наклонением головы.


11. До конца богослужения не уходи из храма, ибо это неуважение к святости дома Божия и отвлекает других от молитвы.


12. К святому Причащению подходи благоговейно, скрестив руки на груди (левая рука покрывает правую); не крестясь целуй Чашу, чтобы случайно не толкнуть ее, и, выпив затем теплоту (запивку), вернись на свое место, благодаря Бога. Женщины подходят к Чаше с покрытой головой и ненакрашенными губами.


13.Увидев кого-нибудь в неподобающей одежде, или нарушающего перечисленные здесь правила, скажи об этом старосте или его помощнику, но сам не делай замечаний в храме.


14. Уходя из храма, перекрестись и в течение остального дня бережно храни полученную в нем благодать.


Благословение священника


Епископы и священники являются носителями благодати. Они призваны наставлять и освящать верующих и призывать на них Божие благословение. Еще в ветхозаветное время Бог велел священникам: "Благословляйте сынов израилевых, говоря им: Да благословит тебя Господь и сохранит тебя! ... Пусть призывают имя Мое на сынов израилевых, и Я благословлю их" (Числ. 6:23-27, Лев. 9:22). Еще большую духовную силу преподает верующим новозаветное священническое благословение. Благословляя, священник следует примеру Спасителя, Который, обняв детей, возложил на них Свои руки и благословил их (Мк. 10:16; Лк. 24:50 ).


При крестообразном благословении священник складывает пальцы так, что они изображают начальные буквы имени Господа - Иисус Христос. Чтобы при встрече со священником (епископом) получить от него благословение, нужно сложить кисти рук, правую руку сверх левой вверх и сказать: "Благословите меня, батюшка (или "владыка," если епископ)." Это благословение надо принимать с верой в получении благодати Божией. При этом принято целовать благословившую руку, как бы невидимую руку Спасителя.


Свечи и просфоры


Все, что мы имеем и чем пользуемся - дар Божий. Отсюда вытекает естественная потребность благодарить Бога. С незапамятных времен люди выражали свою благодарность Богу в виде жертв от своих плодов и стад. Слово Божие наставляло древних евреев: "Сделайте от себя приношения Господу, каждый по усердию пусть приносит приношение." При посещении храма непременно следовало что-то принести в благодарность, как Господь говорит: "Пусть не являются пред лице Мое с пустыми руками" (Быт. 4:2-4; Исх. 23:15-19, 35:5; Числ. 15:18-21; Лев. 23:34-40; 1 Кор. 16:27).


Подобным образом и мы, когда просим у Бога в храме различных даров и помощи, не должны оставаться бесплодными и неблагодарными. Наши пожертвования идут на содержание и украшение храма, на помощь священнослужителям, посвятившим свою жизнь служению Богу и ближним, а также на помощь нуждающимся, которые обращаются в церковь за помощью.


В апостольское время христиане приносили в церковь елей, вино, хлеб, фимиам и воск, - нужные для богослужения, также мед, различные продукты и пожертвования для вечерей любви ("ужины," на которые состоятельные христиане приносили еду для угощения богомольцев и в особенности - бедных членов общины ) и для помощи нуждающимся. Постепенно эти разнообразные приношения сошли на основных два - свечи и просфоры.


Свеча выражает теплоту нашей веры. Просфора подается, как жертва Богу для поминовения родственников и знакомых, записанных в помянник или на поминальной записке. (Надо писать имена в родительном падеже: Петра, Ольги, Алексея ..., писать без фамилий и в полной форме, а не в сокращенной или уменьшенной форме (например: Татьяны, а не Тани).


Поклоны


Поклоны, коленопреклонения, крестное знамение, воздевание рук, преклонение головы и целование икон - все это выражение того христианского взгляда, о котором говорит апостол: "Представьте тела ваши в жертву живую, святую, благоугодную Богу, для разумного служения вашего" (Римл. 12:1).


Сознавая свое недостоинство перед Богом, мы в смирении повергаемся перед Ним. Поклоны бывают поясные (когда наклоняемся до пояса) и земные (когда, кланяясь и становясь на колени, касаемся головой земли). Однако, за редкими исключениями, в храме не принято молиться стоя на коленях. Такая молитва больше принята наедине.


Приготовление к исповеди и причащению


Исповедь и Причащение - два сильных средства духовного обновления. В древности христиане причащались каждое воскресение, исповедовались же по мере надобности.


Готовящийся ко святому Причащению должен проникнуться глубоким сознанием своей греховности и ничтожества перед Богом. Он должен примириться со всеми и беречь себя от чувств злобы и раздражения, удерживаться перед причащением от осуждения других, нечистых мыслей, лишних разговоров, воздерживаться от суетных и греховных развлечений (телевизора, фильмов, громкой музыки и т.д). Следует размышлять о величии таинства Причащения, проводя, насколько это возможно, время в уединении, чтении книг духовного содержания и в размышлении.


Желающий причаститься должен, лучше всего еще накануне, во время вечернего богослужения, исповедаться - принести искреннее раскаяние Богу в своих грехах перед священником, чистосердечно раскрыть свою душу, ничего не утаивая, с твердым намерением исправить свою жизнь. Во время исповеди лучше не ожидать вопросов священника, а высказывать самому все, что тяготит душу, ни в чем себя не оправдывая и не перелагая вины на других. Поисповедовавшись, необходимо принять решение стать лучше и не повторять своих прежних грехов.


Перед причастием следует прочесть положенные к причастию молитвы (смотри молитвенник), а также своими словами попросить Бога милости и духовного обновления. Причащаются натощак: перед причастием, начиная с полуночи нельзя ничего есть, пить или курить.


Примечание. В крайнем случае, можно исповедоваться и утром, но непременно до начала Литургии, а никак не во время ее. Требующий исповеди во время Литургии оказывает неуважение к исповеди, которая из-за нехватки времени проходит наспех, а кроме того всех других заставляет ждать окончания 
